
5| روزنامه جوان |  شماره  6218  |  1442 ش��وال   17  |  1400 خ��رداد   8  ش��نبه 

ماليات بالاخره سراغ دلالان آمد
روزنامه خراسان در يادداشتي نوشت: 
نمايندگان گام نخس��ت ب��راي تحقق 
يكي از مهم ترين وعده هاي اقتصادي 
خود را برداش��تند و به كليات طرح ماليات بر عايدي سرمايه رأي 
مثبت دادند؛ طرحي كه در صورت تصويب نهايي گام مهمي براي 
تحقق عدالت مالياتي، مقابله با سوداگري در اقتصاد ايران و جبران 
كسري بودجه اس��ت. عايدي سرمايه به طور مش��خص به تفاوت 
قيمت خريد و فروش دارايي هايي نظير ارز و طلا، مسكن و خودرو 
گفته مي ش��ود. در اقتصاد ايران كه همواره با تورم بالا مواجه بوده 
است، بسياري از افراد به ويژه در ش��رايطي كه جرقه هاي افزايش 
قيمت زده مي شود، س��راغ خريد دارايي هايي مي روند كه بيشتر از 
تورم افزايش مي يابد و به اين ترتي��ب برندگان اصلي تورم هاي بالا 
صاحبان سرمايه هايي هستند كه پول خود را قبل از كم ارزش شدن 
به ملك، خودرو و ارز و طلا تبديل مي كنند كه يك سال بعد گران تر 

و گاهي دو تا سه برابر مي شود. 
شگفت اينكه حقوق بگيران و فعالان بخش توليد، مجبورند بدون فرجه 
زماني و تخفيف، حتي در شرايط سخت اقتصادي و تورم هاي بالا و ركود 
س��نگين ناش��ي از كرونا و تحريم، ماليات خود را بپردازند، حق بيمه 
خود را به حساب تأمين اجتماعي واريز و اقساط وام هاي بانكي خود را 
بازپرداخت كنند، اما در اين ميان صاحبان سرمايه، با تبديل درآمد خود 
به ملك و خودرو طي همين دو سال اخير سودي تا سه برابر را به جيب 
زده اند و بدون پرداخت يك ريال ماليات، روزگار را س��پري مي كنند. 
متوليان اقتصاد كشور سال هاس��ت قبل از تحريم ها به پول مفت نفت 
عادت داشته اند و به همين دليل در زمينه ماليات صرفاً سراغ بخش هاي 
ش��فاف يعني بخش هاي مولد و حقوق بگير رفته و ني��ازي به ماليات 
گرفتن از فراريان مالياتي و بخش هاي دلالي و غيرش��فاف نداشته اند. 
تحريم ها تلنگر جدي به دولت وارد كرد ك��ه با توجه به كاهش درآمد 
نفت و كسري بودجه اگر به سمت شناسايي فراريان و معافيان مالياتي 
نرود، مجبور به استقراض از بانك مركزي، رشد بالاي نقدينگي و تورم 

شديد خواهد شد... 
........................................................................................................................

انتخابات ايران و مذاكرات وين
روزنامه اعتماد در يادداشتي نوشت: هرچند 
گمانه زني ه��اي بس��ياري پيرام��ون تأثير 
موضوعات انتخاباتي در داخل كشور بر روند 
مذاكرات در وين و نگاه طرف مقابل به موضوع احياي توافق هسته اي 
وجود دارد، با اين حال به نظر نمي رسد اين تحولات داخلي نقشي 
جدي را در مذاكرات ايفا كند يا تغيير محسوسي را رقم بزند. ايالات 
متحده همان طوركه مقامات ارشد آن كشور تأكيد كرده اند تفاوتي 
ميان جناح هاي سياسي در ايران قائل نيست و فارغ از استقرار راست 
و چپ در ايران با همه دولت ها در ايران به زبان زور و تحريم سخن 

گفته است. 
آنها دريافته  اند كه اين زبان زور جواب نمي ده��د و به همين دليل رو 
به سوي ديپلماسي آورده اند. از نگاه جمهوري اسلامي ايران نيز اگر به 
ماجرا نگاه كنيم، در حال حاضر كشور در وضعيتي قرار دارد كه بسيار 
بعيد مي رسد دولت آينده - فارغ از نگرش سياسي آن و نگاهش به روابط 
بين المللي - روند مذاكرات براي دستيابي به تفاهمي پيرامون احياي 

برنامه جامع اقدام مشترك را كنار بگذارد. 
اين حق هر دولتي است كه بخواهد شيوه و روش مدنظر خود را براي 
دس��تيابي به اهداف كلي كش��ور از جمله تعامل با نظ��ام بين المللي 
پيگيري كند و با توجه به تجربه گذشته بسيار بعيد است دولتي روي 
كار بيايد كه بدون توجه به تبعات هر سياس��ت، مش��ي ناسازگاري با 
جامعه جهاني را در پيش گيرد يا براي نمونه در راستاي كنار گذاشتن 
برجام اقدامي كن��د... انتخابات ايالات متحده نمونه خوبي اس��ت كه 
ببينيم چگونه يك كانديدا در زمان تبليغات شعارهايي را در خصوص 
تغيير در سياست خارجي مي دهد اما در عرصه عمل و زماني كه پاي 
منافع به ميان مي آيد، به جاي گام برداشتن در مسير تغيير، راه ديگري 

را در پيش مي گيرد. 
........................................................................................................................
سنجش يك رئيس جمهور با »ادب حكمراني«

روزنامه رسالت در يادداشتي نوشت: 
پربيراه نيست اگر »ادب حكمراني« را 
عص��اره خصاي��ص و خصائ��ل يك 
رئيس جمهور تراز بدانيم، آراسته بودن به »ادب حكمراني« واقعي، نه 
در خلأ، پستو و گفتار بلكه در عالم واقع، با جلوه هاي بيروني و در كردار 
اس��ت كه نمود پيدا مي كند، با در نظر داش��تن همين موارد است كه 
ويژگي هاي يك رئيس جمهور قابل راس��تي آزمايي مي شود... يكي از 
پيش پاافتاده ترين نتايج بيش از سه دهه حضور در بالاترين سمت هاي 
قضايي، دسترسي به پرونده هاي مهمي است كه شايد حتي يك خط 
برملا شدن از محتواي آنها مي تواند نتايج يك انتخابات را زيرورو كند... 
اوج اين حلم و خويشتنداري اسلامي در كنار اخلاقمداري بزرگمنشانه 
در مناظرات انتخاباتي س��ال 96 قابل  ملاحظه بود، آنجا كه نامزدهاي 
انتخاباتي از چپ و راس��ت و البته كه برخلاف واقع و صرفاً براي جلب 
چند عدد رأي با اغواگري، عليه رئيسي سخن پراكني كردند، ولي اين 
نامزد انتخاباتي حتي در مقام دفاع از خودش و هرچند س��خن صريح 
گفتن اقتضاي ذات مناظرات انتخاباتي بود و اگرچه مطلع ساختن مردم 
از عملكرد نامزدهاي تصدي پس��ت مهم رياست جمهوري احتمالاً نه 
گناه بود و نه حتي غيراخلاقي، سخن مگويي نگفت، طعنه ها، نيش و 
كنايه ها را شنيد، طعنه و نيش و كنايه نزد... جديدترين مصداق رسانه اي 
شده  »ادب حكمراني« در تراز يك مسئول عالي نظام اسلامي همزمان 
با اعلام احراز صلاحيت ها رخ داد، كليپي از آيت الله رئيسي منتشر شد 
كه اين نامزد انتخاباتي در آن اذع��ان مي كند به محض اطلاع يافتن از 
ردصلاحي��ت ع��ده اي از نامزدهاي رياس��ت جمه��وري، تماس ها و 

رايزني هايي را آغاز كرده است تا صلاحيت رقيبانش را تأييد كنند!
........................................................................................................................

منافع جامعه در احراز يا احرازنداشتن 
صلاحيت شوراي نگهبان

روزنامه آرمان ملي در يادداشتي نوشت: در 
بررسي احراز صلاحيت نامزدهاي ثبت نامي 
در ش��وراي نگهبان ارجحيت »نفع و منافع 
مردم و حاكميت« است كه متبلور مي شود. 
عدم احراز صلاحيت كس��اني كه س��ال ها در حاكميت بودند و قدرت 
سياس��ي زيادي نيز كسب كرده بودند، نش��ان داد نفع مردم به قدرت 
سياس��ي خانداني و خانوادگي ارجحيت دارد. ع��دم احراز صلاحيت 
كساني كه از نظر عوام جامعه داراي سوءمديريت و تدبير در سمت هاي 
اجرايي س��ابق بودند يا كس��اني كه از مديريت قوي و قابل قبولي در 
كارنامه اجرايي خود برخوردار نبودند، به جامعه نش��ان داد كه مراتب 
بالاي ارزش و جايگاه ارزشي هرچند رفيع تر هم باشد، تضمين كننده 
منافع جامعه نيست. عدم احراز صلاحيت كساني كه قبلًا داراي سوابق 
مثبت و ولايي بودند و در گذر زمان از آن فاصله گرفته بودند نيز از ديد 
شوراي نگهبان مخفي نمانده اس��ت. عدم احراز صلاحيت كساني كه 
شعار دايگي انقلاب و پيشرفت براي مردم را سر مي دهند هم جايگاهي 
ندارد. ش��وراي نگهبان با انتخاب نامزدهاي واجد صلاحيت انتخابات 
رياست جمهوري نشان داد منافع مردم و نظام خط قرمز نظام مقدس 
جمهوري اسلامي ايران است و در اين مسير هيچ قدرتي توان عبور از 

اين خط قرمز را ندارد، حتي با ايجاد احتمالي اپوزيسيون. 
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نماينده ولي فقيه در سپاه با اش�اره به اينكه 
باي�د در عرصه انتخابات و جه�اد اكبر حضور 
مجاهدانه داشته باشيم، گفت: شهيد حجازي 
در شناخت هدف و مس�ير داراي بصيرت بود 
و در انتخاب مس�ير هي�چ گاه متزلزل نش�د. 
به گزارش س��پاه ني��وز، حجت الاس��لام عبدالله 
حاجي صادقي نماين��ده ولي فقيه در س��پاه در 
مراسم اربعين سرلشكر پاسدار شهيد سيدمحمد 
حجازي و هفتمين روز شهادت سرهنگ پاسدار 
شهيد رضا غضنفرپور با درود و سلام به شهيدان 
و مردم اصفهان اظهار كرد: سردار حجازي در هر 
زماني به خوبي مي دانس��ت مصداق جهاد در راه 
خدا چيست و برجس��ته ترين عملي كه خدا از او 

مي خواهد چيست و قيام مي كرد. 
نماينده ولي فقيه در سپاه در مورد پيام هايي كه 
از شهيد حجازي بايد دريافت كنيم، تصريح كرد: 
شهيد حجازي در ش��ناخت هدف و مسير داراي 
بصيرت بود و خوب تش��خيص م��ي داد و هرگز 
منفعل نشد و در انتخاب مسير هيچ گاه متزلزل 
نشد و به معناي واقعي اهل بصيرت بود. وي افزود: 
ش��هيد حجازي در عمل هم مرد ميدان بود و به 
معناي واقعي دنيا را مزرعه آخرت كرد و از همه 
لحظات عمرش براي تقرب الي الله استفاده كرد. 

حاجي صادقي در ادامه افزود: ما در آس��تانه يك 
انتخابات بزرگ و در آستانه يك اقدام تحولي كه 
مقام معظم رهبري فرمودند، هس��تيم و نياز به 
انسان هاي از جنس حاج قاسم و سردارحجازي 
اس��ت. وي با اش��اره به ديداري كه براي انتخاب 
يك نفر براي مسئوليتي مهم نزد حاج قاسم بود، 
گفت: در اين جلسه حاج قاسم گفت براي اين كار 

به يك انس��ان خردمند و مسئله دان لازم است و 
اين برجس��ته ترين مصداق شهيد حجازي است 

كه در همه زمينه ها موفق بوده است. 
حاجي صادقي با بيان اينكه سيدحس��ن نصرالله 
گفت كه من افتخار مي كنم شهيد سردار حجازي 
فرمانده من بوده است، تشريح كرد: ما امروز باور 
كنيم كه چنين شخصيت هايي براي نظام لازم 
داريم؛ كساني كه مسئوليت ها را فرصت خدمت 
بدانن��د. نماينده ول��ي فقيه در س��پاه در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود با اش��اره به خدمات 
شهيد سرهنگ پاسدار رضا غضنفرپور بيان كرد: 
اين ش��هيد از برادراني بود ك��ه از ابتداي دوران 
كرونا مشغول خدمت رس��اني بود و در آخر خود 
به شهيدان پيوست. حاجي صادقي خاطر نشان 
كرد: پيام شهيدان اين اس��ت كه در مكتب امام 
حسين)ع( و در مكتب حضرت علي)ع( و حضرت 

فاطمه)س( ياد گرفتيم كه با خدا معامله كنيم و 
آن چيزي كه جانم��ان را براي آن مي دهيم دين 
خداست. وي ادامه داد: مصيبت آن است كه دين و 
ارزش ها آسيب ببيند، خوشا آنان كه جسم را سپر 
كردند تا گلوله ها به جانشان نرسد و جسم دادند تا 
ايمانشان بماند و بدا به حال كساني كه براي نگه 
داشتن جسم جان كه همان روح انساني است را 
دادند. حجت الاسلام حاجي صادقي در ادامه افزود: 
انقلاب در مسير خود هنوز دشمن دارد و اكنون 
نيز امريكا شيطان بزرگ است و از دشمن توقعي 
جز دش��مني نداريم، آن كه مهم است اين بوده 
كه ما هم مثل شهيدان ثابت قدم باشيم و بدانيم 
اكنون عرصه جهاد اصغر است، لباس رزم و عرصه 
جهاد اكبر است، لباس بصيرت افزايي بپوشيم و در 
عرصه فتنه دشمن نورافكن شويم. وي ادامه داد: 
اين نشانه انسان هاي برجسته و مجاهد است كه 

هم خوب بفهمند و هم خوب عمل كنند، امروز با 
انتخاب درست و حضور خود نبايد بگذاريم دشمن 

اراده خود را به ما تحميل كند. 
نماينده ولي فقيه در سپاه گفت: امروز رشادت هاي 
امثال سردار حجازي هاس��ت كه رژيمي، روزي 
ش��عار از نيل تا فرات مي داد، الان دور خود ديوار 
كش��يده و موجوديت خود را در خطر مي بيند و 
بچه هاي فلسطينيان كه با سنگ مبارزه مي كردند 
امروز به بركت مجاهدت هايشان با موشك هايي 
كه گنب��د آهني��ن نمي تواند با آنه��ا مقابله كند 

مبارزه مي كنند. 
 نماينده ولي فقيه در سپاه پاسداران خاطرنشان 
كرد: مهم اين اس��ت كه خ��وب بفهميد تكليف 
چيس��ت و خوب عمل كنيد، هجرت لازم است، 

هجرت كنيد، جهاد لازم است، جهاد كنيد. 
 وي با اش��اره به اينكه در عرصه انتخابات و جهاد 
اكبر حضور مجاهدانه داشته باشيم، گفت: تك تك 
ما بايد مبلغ و هادي سياس��ي باشيم براي اينكه 
انسان هاي ديگر را راهنمايي كنيم و بدانيم امروز 

صندوق ها ميدان جنگ است. 
 حجت الاسلام والمسلمين حاجي صادقي عنوان 
كرد: امروز خرمشهرهاي خطرناك تري داريم و 
امروز بايد ايران را آزاد كنيم و ايران را به دس��ت 
مديراني ولايتمدار، ظلم ستيز و با روحيه انقلابي 
با فرهنگ شهادت و ايثار و مديراني كه مديريت را 

فرصت خدمت و نوكري مردم بدانند. 
 حجت الاسلام والمسلمين حاجي صادقي گفت: 
امروز ه��م در حضور و هم در انتخ��اب آگاهانه و 
شكل گيري دولت مقتدر و مؤمن و در ولايت يك 

سرباز و نه يك سردار، نقش ايفا كنيم.

نماينده ولي فقيه در سپاه: 

سردار حجازي در شناخت مسير هيچ گاه متزلزل نشد

تأكيد رهبر معظ�م انقاب اس�امي بر خارج 
ش�دن بحث هايي همانند سياست خارجي و 
فضاي مجازي از مج�ادلات انتخاباتي و تأكيد 
بر مسئله اقتصاد، بازتابي از بي اثر بودن چنين 
مس�ائلي بر امور روزانه مردم است، كمااينكه 
در مس�ئله برجام با وجود هزين�ه فراواني كه 
بر كش�ور و سياس�ت خارجي تحميل شد اما 
كوچك ترين منفعتي در 10سال گذشته نصيب 
معيش�ت و اقتصاد مردم نشد و خروج امريكا 
از آن خس�ارات فراواني براي نظام و مردم به 
بار آورد؛ رويدادي ك�ه رهبري با ان�ذار ويژه 
خود به دنبال جلوگيري از تكرار آن هستند. 
در طول 10سال گذشته اقتصاد مهم ترين دغدغه 
و اولويت مردم و نظام جمهوري اسلامي ايران چه 
در سطح داخلي و چه در سطح خارجي بوده است. 
نگاهي به آمار و ارقام موجود نشان مي دهد ضربات 
وارد شده به اقتصاد ايران در طول 10سال گذشته 
كم از يك جنگ فراگير همه جانبه ندارد. ميزان رشد 
اقتصادي در طول س��ال هاي گذشته نزديك صفر 
بوده در حالي كه اين رقم براي سال هاي 68 تا 90 

رقمي حدود 2درصد بوده است. 
شاخص هاي ديگري همچون تورم بالاي 40درصد، 
افزايش نابرابري ه��اي اجتماع��ي، افزايش ميزان 
شهرنشيني و موارد ديگر همه و همه نشان دهنده بالا 

رفتن آسيب پذيري كشور در حوزه اقتصاد است. 
برخ��ي تحليلگ��ران حت��ي اعتق��اد دارن��د 
محدوديت هاي ايران در حوزه اقتصاد نيز باعث 
ايجاد برخي تنگناها براي نظام جمهوري اسلامي 
شده و دست طرف هاي متخاصم را براي اعمال 
فشار عليه ايران بازگذاشته است. با در نظر گرفتن 
تمام اين موارد روش��ن مي ش��ود كه چ��را رهبر 
معظم انقلاب اسلامي در سخنان خود بر ضرورت 
توجه به موضوع اقتصاد تأكي��د كرده اند و آن را 
جزو اولويت ه��اي اصلي انتخابات س��ال 1400 

دانسته اند. 

  فضاي مجازي و سياس�ت خارجي اولويت 
مردم نيست

رهبر انقلاب روز پنج ش��نبه در جم��ع نمايندگان 
مجلس شوراي اس��لامي با اش��اره به برخي اظهار 
نظرها مبني بر اينك��ه نامزدها باي��د در مناظرات 
ديدگاه هاي خود را درباره فضاي مجازي و سياست 
خارجي اعلام كنند، تأكيد كردند: اينها جزو مسائل 
مردم نيست. مسئله مردم »بيكاري جوانان، معيشت 
طبقات ضعيف و مافياي واردات« است كه كمر توليد 
را مي شكند و جوانان مبتكر و با انگيزه را مأيوس و 

كشاورزان زحمتكش را بيچاره مي كند. 
اين س��خنان بازتاب��ي از همين واقعيت 10س��ال 
گذشته كشور و مشكلاتي است كه در حوزه اقتصاد 
گريبانگير كشور است، البته طبيعي است كه بخشي 
از مشكلات كشور حتماً در حوزه تحريم هاست، كما 
اينكه رهبري در سخنراني هاي گذشته خود بارها 
بر آن تأكيد كرده اند اما سؤال اين است كه متمركز 
شدن بر حوزه سياست خارجي تا چه حد مي تواند 
مش��كلات كش��ور را حل كند. در حوزه بحث هاي 
مرتبط با فضاي مجازي هم تا كج��ا مي توان اميد 
داشت كه بدون وجود يك زيربناي سالم اقتصادي 
امكان توس��عه آن در جامعه وجود داش��ته باشد، 
كمااينكه به خاطر محدوديت هاي اقتصادي موجود 
هم اكنون بخش زيادي از قابليت هاي فضاي مجازي 

غيرقابل استفاده باقي مانده است. 
   گرهي كه با مذاكره از اقتصاد كشور

 باز نشد
شايد س��ؤال اين باش��د كه آيا امكان حل مشكلات 
اقتصادي بدون رفع تحريم ها وجود دارد؟ نگاهي به 
تجربه 10سال گذشته كشور نشان مي دهد ماجراي 
تحريم ها هيچ گاه به صورت جدي از طريق مذاكره 
حل نخواهد شد. ماجراي برجام و اتفاقات بعد از آن 
نشان داد كه نوع نگاه هيئت حاكمه امريكا به ايران 
چنان متغير اس��ت كه حتي در صورت توافق مجدد 
باز هم كافي اس��ت تا با يك چرخش تحريم ها عليه 

ايران بازگردد، به عنوان مثال ه��م اكنون مذاكرات 
جدي در وين ب��راي احياي مجدد برج��ام در ميان 
است و جمهوريخواهان كنگره اعلام كرده اند با ارائه 
يك طرح درصدد جلوگيري از بازگشت به اين توافق 
هستند. اگرچه فعلًا با تس��لط دموكرات ها بر هر دو 
مجلس امكان چنين اقدامي كمرنگ است، اما سؤال 
اين اس��ت كه اگر مذاكرات وين به نتيجه رس��يد و 
جمهوريخواهان باز هم در انتخاب��ات ميان دوره اي 
سال 2022 بر كنگره مسلط شوند و با تصويب قانوني 
منافع ايران از برج��ام را به صفر رس��اندند، تكليف 
چيست؟ به خصوص اينكه درباره ضديت با ايران يك 
سياست دو حزبي در امريكا جريان دارد و بسياري از 
دموكرات ها با سياست هاي خصمانه جمهوريخواهان 
عليه ايران همنوا هستند. بسياري از لوايح تحريمي 
عليه ايران با اجماع دو حزبي به تصويب رسيده است 
و همين مس��ئله نش��ان مي دهد اختلاف جدي در 
رابطه با مح��دود كردن در داخل اح��زاب امريكايي 
وجود ندارد. همين چالش در خصوص انتخابات سال 
2024 وجود دارد. ممكن است در اين انتخابات باز هم 
يك رئيس جمهور جمهوريخواه انتخاب شود و با توجه 
به محبوبيت سياست هاي ترامپ در بخشي از جامعه 
امريكا خود وي يا ش��خصي نزديك به سياست هاي 
وي به رياست جمهوري برسد. به اين ترتيب روشن 
است كه عملًا باز هم بحث برجام و سرنوشت آن در 
هاله اي از ابهام قرار مي گيرد، در صورتي كه اگر واقعاً 
قرار باشد تمام بهبودي اقتصاد ايران به ماجراي برجام 
گره بخورد، مقاملات ايراني عملًا بايد تمام تحولات 
سياسي در داخل امريكا را رصد كنند و تمام سياست 
اقتصادي را با آن پيوند بزنند ك��ه چنين اقدامي نه 

عاقلانه است و نه كشوري به دنبال آن مي رود. 
تأكيد بر قرار نداش��تن اولويت سياست خارجي در 
رقابت هاي انتخاباتي بازتابي از همين واقعيت است. 
در حقيقت ش��رايط فعلي به هيچ عنوان نمي تواند 
آينده روشني درباره بهبود اقتصادي كشور از طريق 
مذاكره صرف ترس��يم كند. اين نتيجه اي است كه 

كمتر كس��ي درباره آن شك داش��ته باشد. بهبود 
وضعيت اقتصادي كشور از طريق اصلاح روندهاي 
دروني هم در دسترس تر به نظر مي رسد و هم اينكه 
نتايج آن با سرعت بيشتري سر سفره مردم خواهد 
رفت. در ش��رايطي كه اگر قرار باشد تنها وضعيت 
اقتصاد از طريق مذاكرات و بالارفتن صادرات نفتي 
بهبود يابد، اولين منتفع آن واردكنندگان و كساني 
هستند كه به رانت هاي اينچنيني دسترسي دارند. 

  همه چيز فيلترينگ نيست
بحث فضاي مجازي و گفت و گو بر سر آن را مي توان 
در همين چارچ��وب ارزيابي كرد. فض��اي مجازي 
داش��ته هاي فراواني براي بهبود اوض��اع اقتصادي 
جامعه دارد كه در ايران تنها بر جنبه هاي سرگرمي 
و اطلاع رساني آن تمركز شده است. همين نكته هم 
سبب ش��ده تا تمامي بحث ها بر نحوه دسترسي به 
اين درگاه ها متمركز ش��ود.  آش به قدري شور شده 
اس��ت كه حتي وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات 
نيز وارد اين معركه شده اند و كار به جدل در فضاي 
مجازي نيز كشيده است. طبيعي است كه هيچ كس 
انتظار ندارد اين مجادلات عملًا تأثيري بر استفاده 
از فضاي مجازي داشته باش��د. در اين شرايط تنها 
برخي شكاف هاي تصنعي در سطح جامعه تشديد 
مي ش��ود كه قابليتي جز دوقطبي سازي انتخاباتي 
ندارد. اين دوقطبي مي تواند در يك رقابت انتخاباتي 
مسائل اصلي را به حاشيه بكشاند و تنها به جدل هاي 
بيهوده بينجامد. هم��ان گونه ك��ه در رقابت هاي 
انتخاباتي گذشته بحث ديواركشي منجر به تغيير 
جهت آراي بسياري شد كه بعدها نيز مشخص شد 
اساساً ريشه در واقعيت نداشته است، در همين دوره 
نيز مشخص بود بحث هاي مرتبط با فضاي مجازي 
چه در مناظرات انتخاباتي و چه در تبليغات برخي 
كانديداها مورد توجه قرار مي گيرد و اتفاق دوره قبل 

به شكل ديگري تكرار مي شود. 
تأكيد مق��ام معظم رهبري بر اي��ن نكته كه فضاي 
مجازي ج��زو دغدغه هاي اصلي مردم نيس��ت، از 
همين مسئله نشئت مي گيرد. در حقيقت بحث هاي 
بيهوده و دوگانه س��از بر س��ر همين مسئله سبب 
مي ش��ود مباحث جدي ت��ري همچون مب��ارزه با 
فساد در ساختارهاي دولتي و مقابله با قاچاق كالا 
مورد توجه قرار نگيرد، البته فضاي مجازي به دليل 
ماهيت و اهميت خود همچنان جزو مسائل اساسي 
كشور خواهد بود اما اين مسئله بايد از جهت درست 
خود همچون ايجاد ارزش افزوده براي اقتصاد مورد 
توجه قرار بگيرد و نه اينكه تمركز صرفاً بر فيلترينگ 

يا مسدود سازي فضاي مجازي باشد. 
 جلوگيري از تكرار اشتباهات گذشته

واقعيت اين اس��ت كه از س��ال 88 تاكنون به رغم 
تجربه هاي جدي كه در مردم س��الاري ديني براي 
نظام جمهوري اسلامي ايران كسب شده اما شرايط 
و جهت گيري بحث ها به س��متي نب��وده كه بتواند 
منافع اساسي را براي مردم تأمين كند. همين نكته 
به اصلي ترين نقطه ضعف مسير انتخابات و تبليغات 
براي آن تبديل شده كه نتايج آن در طول چند سال 
گذشته براي كشور هويداست. سخنان مقام معظم 
رهبري در روز پنج شنبه را مي توان نشانه اي از تلاش 
براي اصلاح اين مسئله دانست، البته در اين ميان باز 
هم اراده نامزدها حرف آخر را خواهد زد تا بر مسائل 
اصلي كشور متمركز باشند؛ روندي كه سرنوشت آن 
در روزهاي آينده و با برگزاري مناظرات انتخاباتي 

روشن خواهد شد.

نگاهي تحليلي به جهت گيري هاي كلي فضاي سياسي كشور در روزهاي اخير

سياست خارجي چرا بايد از مجادلات انتخاباتي خارج شود؟

عضو فراكسيون انقاب اسامي مجلس:
 كاهش مشاركت مردم

نتيجه عملكرد اصلاح طلبان است
اصاح طلبان ت�اش مي كنند با حمله 
به ش�وراي نگهبان هم ذه�ن مردم را 
از واقعيت عملكرد خودشان منحرف 
كنند و هم توپ كاهش مشاركت را به 
زمين ش�وراي نگهب�ان بيندازند، در 
حالي كه اگر مش�اركت م�ردم كم هم 
باشد نتيجه عملكرد همين افراد است. 

اقبال ش��اكري نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اس��لامي در 
گفت وگو با ف��ارس، در واكنش به بيانيه جبهه اصلاح��ات ايران عليه 
شوراي نگهبان و ادعاي حذف مردم از فرايند انتخابات پيش رو، درباره 
هدف اين جريان از طرح چني��ن ادعاهايي اظهار داش��ت: با توجه به 
عملكرد هشت ساله دولت آقاي روحاني و شوراهاي شهر همسو با اين 
دولت، مردم سختي هاي زيادي كش��يده اند و زندگي آنها دستخوش 

خسارات سنگيني شده است.  
شاكري ادامه داد: وقتي هشت سال پاي برجام صبر مي كنند و هيچ كاري در 
عمل انجام نمي دهند و 4-3 ماه مانده به پايان عمر دولت با اقدامات عجولانه 
سعي مي كنند توجه افكار عمومي را جلب كنند، اينها يعني در عمل هيچ 
دستاوردي نداشته اند و مي خواهند از زير بار مطالبه گري مردم فرار كنند. 
وي در خصوص چرايي ع��دم حمايت اصلاح طلب��ان از چهره هايي مانند 
محمدرضا عارف و سرمايه گذاري روي افرادي مانند جهانگيري و لاريجاني 
اظهار داش��ت: چرايي و پش��ت پرده اين اقدام آنها بايد بررس��ي بيشتري 
شود، ولي آن اتفاقي كه با انتشار فايل صوتي آقاي ظريف براي وي افتاد و 
چينش افرادي مانند آقايان جهانگيري و لاريجاني، چيزي شبيه خودزني 
اصلاح طلبان را به ذهن متبادر مي كند، لذا الان تلاش مي كنند با حمله به 
شوراي نگهبان هم ذهن مردم را از واقعيت عملكرد خودشان منحرف كنند 
و هم توپ كاهش مشاركت را به زمين شوراي نگهبان بيندازند، در حالي كه 
اگر مشاركت مردم كم هم باشد نتيجه عملكرد همين افراد است. نماينده 
مردم تهران در مجلس با بيان اينكه اين بار اولي نيست كه جريان اصلاحات 
اين ترفند تبليغاتي را دنبال مي كند، خاطرنشان كرد: چه نامزدهاي مورد 
حمايت آنها  در رقابت نهايي حضور مي داشتند و چه نداشتند، در هر صورت 

جايگاهي در سبد رأي مردم ندارند. 
نماينده مردم تهران با بيان اينكه اصلاح طلبان در حال ش��يطنت در 
هفته هاي منتهي به انتخابات هستند تا از زير بار پاسخگويي به مردم 
درباره عملكرد خود ف��رار كنند، تصريح كرد: آنها ب��ا زدن چهره هاي 
كم ضرري مانند ظريف و عارف، طوري عمل كردند كه اين افراد ديگر 

هيچ وقت به ميدان انتخابات نيايند. 
........................................................................................................................

نوباوه:
مشاركت با افراد كارآمد زياد مي شود

نماين�ده م�ردم ته�ران در مجل�س تأكي�د ك�رد ك�ه ب�ه هيچ 
وجه قب�ول ن�دارم ع�دم اح�راز صاحي�ت برخ�ي از اف�راد در 
انتخاب�ات رياس�ت جمهوري منج�ر به كاهش مش�اركت ش�ود. 
بيژن نوباوه در گفت وگو با مهر، با تأكيد بر اينكه نظر ش��وراي نگهبان 
درباره صلاحيت داوطلبان انتخابات رياست جمهوري بايد از سوي همه 
افراد مورد پذيرش قرار گيرد، گفت: هر كسي كه قانون را قبول ندارد، 
در هر جايي كه مشغول است بايد از آنجا كنار برود. وي بيان كرد: جاي 
تأسف اس��ت كه آقايان در جايي كه به نفعشان است، از قانون تمكين 
مي كنند و در جايي كه به ضررشان اس��ت، از قانون تبعيت نمي كنند. 
همه بايد بدانند كه هر قانوني بهتر از بي قانوني است. عده اي مي گويند 
كه با عدم احراز صلاحيت برخي از داوطلبان انتخابات رياست جمهوري 
ميزان مشاركت مردم در انتخابات كاهش مي يابد كه سؤال بنده از آنان 
اين است، آيا ميزان مشاركت مردم با حضور افراد صالح افزايش مي يابد 

يا با حضور افراد ناصالح و ناكارآمد؟ 
عضو كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: سؤال بنده 
اين است كه آيا افرادي كه كارنامه قابل قبولي ندارند و پرونده هاي بسيار 
زيادي دارند، با حضور خود در عرصه انتخابات باعث افزايش يا كاهش 
مشاركت مي شوند؟  نوباوه گفت: بنده به هيچ وجه قبول ندارم كه عدم 
احراز صلاحيت برخي از افراد در انتخابات رياس��ت جمهوري منجر به 
كاهش مشاركت مي شود و اگر كسي به دليل اينكه افراد مورد نظرش 
در انتخابات احراز صلاحيت نشدند، در انتخابات شركت نكند، اهميتي 

ندارد و بهتر است در انتخابات شركت نكند. 
........................................................................................................................

رئيس كميسيون شوراهاي مجلس:
 برنامه كانديداهاي رياست جمهوري 

در افزايش مشاركت مؤثر است 
رئيس كميس�يون ش�وراهاي مجلس با 
بي�ان اينكه مش�اركت گس�ترده مردم 
در انتخاب�ات باع�ث روي كارآم�دن 
اف�راد كارآم�د مي ش�ود، تأكي�د ك�رد: 
اگر كانديداه�اي اي�ن دوره از انتخابات 
بتوانند برنامه هاي خوبي براي حكمراني 
ارائ�ه دهن�د، حتم�اً در بح�ث افزايش 
مش�اركت م�ردم تأثير خواهد داش�ت. 

محمدصالح جوكار رئيس كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس 
شوراي اسلامي در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به انتخابات شوراها و 
رياست جمهوري پيش رو اظهار كرد: مردم ما هميشه با هوشمندي 
در صحنه هاي مختلف و از جمله عرصه انتخابات حاضر بوده اند و 
اگر كانديداهاي اين دوره از انتخابات بتوانند برنامه هاي خوبي براي 
حكمراني ارائه دهند، حتماً در بحث افزايش مشاركت مردم تأثير 
خواهد داشت. وي با بيان اينكه جوسازي عده اي در بحث مشاركت 
مردم در انتخابات و القاي اين مطلب كه مش��اركت در انتخابات 
پايين خواهد بود، همان چيزي است كه دشمن مي خواهد، افزود: 
در واقع اين اقدام گام برداش��تن در مسير دش��منان و بدخواهان 

نظام است. 
رئيس كميسيون ش��وراهاي مجلس ادامه داد: اين افراد بايد اجازه 
دهند كه مردم ب��ا آرام��ش در انتخابات حاضر ش��وند و كانديداي 
موردنظرش��ان را انتخاب كنند، نه اينكه با هياه��و و جنجال مردم 
را از انتخاب كردن مأيوس كنند. جوكار با اش��اره به اهميت حضور 
گسترده مردم در انتخابات رياست جمهوري و شوراها گفت: موضوع 
اصلي مش��اركت مردم و رونق بخش��ي به انتخابات اس��ت، اگر چه 
مردم مقداري اميدشان نسبت به عملكرد دولت و شوراها كم شده 
اس��ت اما بايد بدانيم در انتخابات پيش رو، آينده سياسي كشور در 
س��ال هاي آتي رقم مي خورد. وي با تأكيد بر اينكه حضور گسترده 
مردم در انتخابات باعث روي كارآمدن افراد كارآمد مي شود، افزود: 
عدم مشاركت مردم موجب انتخاب مجدد فرد ناكارآمد فاقد داراي 
شاخصه هاي كانديدای مطلوب خواهد شد و مي تواند وضعيت كشور 

را نسبت به گذشته بدتر كند. 
رئيس كميسيون شوراهاي مجلس با تأكيد بر اينكه افزايش مشاركت 
اجتماعي مردم در تعيين سرنوشت سياسي كشور موجب تأمين منافع 
آنها مي شود، بيان كرد: انتخاب فرد اصلح كه داراي توانايي و كارآمدي 
در انتخابات رياس��ت جمهوري و ش��وراها براي خدمت به مردم باشد، 

اقدامي اساسي و مهم است.

مهدي پورصفا
   تحلیل


